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Att.: Heidi Tange 
Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri 
Fødevarestyrelsen 
Stationsparken 31-33 
2600 Glostrup 
 
 
 
Vedr. høring over udkast til bekendtgørelse om grænseværdier for antibiotikaforbrug i kvæg- 
og svinebesætninger mv. 
 
Det Dyreetiske Råd har modtaget en henvendelse fra Fødevarestyrelsen dateret d. 17. januar 2014 
vedr. høring over udkast til bekendtgørelse om grænseværdier for antibiotikaforbrug i kvæg- og 
svinebesætninger mv. (J.nr.: 2014-15-2301-01448/HETA). Høringen omfatter følgende 
bekendtgørelser: 

• Bekendtgørelse om grænseværdier for antibiotikaforbrug i kvæg- og svinebesætninger 
• Bekendtgørelse om særlige foranstaltninger til nedbringelse af antibiotikaforbruget i 

svinebesætninger 
• Bekendtgørelse om ændring af bekendtgørelse om sundhedsrådgivningsaftaler for 

svinebesætninger 
• Bekendtgørelse om ændring af bekendtgørelse om sundhedsrådgivningsaftaler for 

kvægbesætninger 
 
Det Dyreetiske Råd mener grundlæggende, at behandling med antibiotika kan være et nødvendigt 
og acceptabelt tiltag, hvor enkelte dyr er syge og efter diagnosticering af det konkrete tilfælde 
vurderes at kunne have gavn af antibiotikabehandling. Rådet peger imidlertid også på, at antibiotika 
ikke i alle tilfælde anvendes på denne måde. Rådet mener, at anvendelsen af antibiotika bør 
overvejes nøje, både af hensyn til at sikre, at antibiotika fortsat vil være virksomt for både dyr og 
mennesker, hvor der reelt er behov for det, og af hensyn til at sikre, at anvendelsen ikke 
kompenserer for uhensigtsmæssige aspekter ved dyreholdet. 
 
Det Dyreetiske Råd hilser derfor det øgede fokus på antibiotikaforbrug og tiltag til, at forbruget 
reduceres, velkomment. Rådet kan på den baggrund som udgangspunkt tilslutte sig de foreslåede 
grænseværdier og tiltag til særlige foranstaltninger ud fra en betragtning om, at disse anses som led 
i det fortsatte arbejde på yderligere at reducere forbruget af antibiotika. Rådet fremhæver samtidig, 
at en reduktion af antibiotikaforbruget løbende bør vurderes i sammenhæng med de konkrete 
forhold omkring dyreholdet. Rådet lægger her vægt på vigtigheden af, at bekæmpelsen af årsagerne 
til forekomst af sygdomme, der kræver antibiotikabehandling, har højeste prioritet. 
 
Endelig vil Det Dyreetiske Råd gerne benytte denne høring som anledning til at påpege, at der også 
er behov for at evaluere reglerne for anvendelse af antibiotika i smådyrspraksis. Her kan det 
nuværende forbud mod deling af pakninger (jf. Bek. nr. 543 af 29/05/2013 om dyrlægers 
anvendelse, udlevering og ordinering af lægemidler til dyr, § 39, stk. 4) fordre, at der skal udleveres 
en større mængde antibiotika end behandlingen kræver, hvilket indebærer en risiko for, at den 
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overskydende mængde antibiotika anvendes eller destrueres på uhensigtsmæssig vis. Afslutningsvis 
opfordrer Rådet myndighederne til at overveje, om der også er behov for at evaluere anvendelsen af 
antibiotika i andre former for husdyrbrug, fx fjerkræproduktion og akvakultur. 
 
 
Med venlig hilsen, 
 
Stine B. Christiansen 
Sekretariatsleder 


